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3 احتمال بذرپاش درباره دلیل 
رعایت نشدن خطوط قرمز در برجام

عضو هیات رئیسه مجلس شورای اسلامی 
ب��ا تاکید بر رعایت نش��دن خطوط قرمز نظام 
در برج��ام، درباره دلیل این موضوع 3 احتمال 
را مطرح ک��رد. مهرداد بذرپاش در گفت وگو با 
تسنیم، با اشاره به جمع بندی مذاکرات هسته ای 
ایران با 1+5 با بیان اینکه توافق برجام را که به 
نوعی یک معاهده بین المللی بین ایران و برخی 
کشورهای دیگر و قطعنامه شورای امنیت را که 
ضمان��ت اجرای برجام اس��ت، می توان از چند 
منظر بررسی کرد، اظهار داشت: نکته اول اینکه 
عملا برج��ام و توافق وین روی »پلتفرمی« به 
نام لوزان و ژنو نگارش ش��ده اس��ت. وی افزود: 
توافق وین که در لوزان و ژنو پایه ریزی شده بود، 
دارای نقاط قوت و ضعف است. در ژنو بحث بر 
سر این بود که حق غنی سازی در خاک کشور 
به رسمیت شناخته شود که این صریحا اعمال 
نش��ده بود ولی در توافق وین به این حق اشاره 
ش��ده است. البته مس��تقیم به آن اشاره نشده 
بلک��ه چرخیدن تعداد 5 هزار س��انتریفیوژ در 
نطنز و 1044 سانتریفیوژ در فردو گویای این 
اذعان طرف غربی به حق غنی سازی در خاک 
کشورمان است. این عضو هیات رئیسه مجلس 
همچنین تصریح کرد: پس از مش��خص شدن 
ای��رادات توافق لوزان خطوط قرمزی برای تیم 
هسته ای مشخص شد که شاید بتوان خطوط 
قرم��ز را به عنوان خطوط مناف��ع ملی نام برد 
یعنی رعایت آن خطوط و مبنا منجر به تحقق 
منافع ملی ما می ش��ود. پ��س از پلتفرم لوزان 
برخی خطوط قرمز برای مذاکرات آتی مشخص 
شد و بنا بود تیم مذاکره کننده هسته ای ایران 
بر آنها بایس��تد و هیچ گونه کوتاهی درباره آنها 
رخ ندهد. »خطوط قرمز نکاتی بود که باید در 
مذاکرات وین رعایت می شد اما متاسفانه یا توان 
تیم مذاکره کننده به تحقق آن نرسید یا طرف 
غربی اجازه ورود به آنها را نداد یا دلیل دیگری 

دارد که هنوز برای ما مشخص نیست«. 

کمالوندی: 
صالحی جواب زاکانی را نمی دهد!

علیرضا زاکانی، نماینده تهران در مجلس 
شورای اس��لامی روز یکشنبه گفت علی اکبر 
صالحی، رئیس س��ازمان ان��رژی اتمی و عضو 
ارش��د تیم مذاکره کننده به برخی نمایندگان 
مجلس گفته است دعا کنید توافق هسته ای 
اجرایی نش��ود، چراک��ه هزینه زی��ادی برای 
کشور دارد. به گزارش »وطن امروز«، علی اکبر 
صالحی تاکنون نسبت به این اظهارات زاکانی 
واکنش نش��ان نداده اما سخنگوی سازمان او 
یعنی بهروز کمالوندی در واکنش به این ماجرا 
متنی را منتشر کرد که در آن اظهارات زاکانی 
تکذیب نشده است. متن کمالوندی بدین شرح 
اس��ت: امروز وقتی عنوان مطلبی که از روی 
کمی انصاف به آقای دکتر صالحی نسبت داده 
ش��ده بود را دیدم با تهیه متن تکذیبیه  ای از 
ایش��ان اجازه خواس��تم که پاسخ این مطالب 
بی اساس را صرفاً به منظور روشن کردن اذهان 
عمومی بدهم، به رغم اصرار اینجانب، ایشان به 
دلیل مصلحت و ممانعت از ورود به بحث های 
جنجالی بی مورد که به نفع کش��ور نیس��ت، 
پیشنهاد تکذیبیه را نپذیرفتند و گفتند ترجیح 
می دهند سکوت و صبر پیشه کنند. تا لحظه 
ورود ایشان به هیات دولت به صورت تلفنی بر 
ارسال تکذیبیه اصرار کردم که البته نتیجه ای 
نداش��ت لکن حال که هنوز ایشان در جلسه 
هیات دولت مشغول هستند پس از ساعت ها 
کلنجار با خود و با دل تصمیم گرفتم به ندای 
دل پاس��خ دهم، هرچند عق��ل دل را از آن بر 
حذر داشته و اجابت خواسته رئیس را بیشتر 
به مصلحت و تدبیر نزدیک می داند. می خواهم 
ب��ه آن نماینده محت��رم ک��ه از او در یکی از 
خبرگزاری ها نقل ش��ده است: »آقای صالحی 
در مجلس به  ما گفتند بروید دعا کنید توافق 
به هم بخ��ورد چون واقعاً خطرناک اس��ت.« 
سوال کنم چرا به نجواهایی که معلوم نیست 
منشأ آن چیست گوش فرادادید اما صدای رسا 
و قاطع ایشان در جلسه علنی مجلس مقابل 
نمایندگان مل��ت را که با صراحت و قاطعیت 
هر چه تمام تر اعلام کرد: »بنده اینجا آمده  ام 
که شهادت بدهم مسؤولیت شرعی، وجدانی، 
عرفی و عقلانی آنچه را در بعد فنی به دس��ت 

آورده ایم، می پذیریم« نشنیدید؟

ساعاتی پس از گفت وگوی تلویزیونی روحانی
9 دی توقیف شد

کیهان و رجانیوز تذکر گرفتند

هی��ات نظارت ب��ر مطبوع��ات، هفته نامه 
»۹دی« به مدیرمسؤولی حجت الاسلام حمید 
رسایی را توقیف کرد و به روزنامه کیهان و سایت 
رجانیوز به دلیل انتشار برخی مطالب مربوط به 
مذاکرات هسته ای تذکر داد. به گزارش رجانیوز، 
ساعاتی پس از پخش گفت وگوی رئیس جمهور 
درباره مذاکرات هسته ای، معاونت مطبوعاتی 
وزارت ارش��اد از توقی��ف و تذکر به 3 رس��انه 
منتقد توافق هس��ته ای خب��ر داد، آنچنان که 
پایگاه اطلاع رس��انی معاونت مطبوعاتی ارشاد 
اعلام کرد »در مذاکرات و بررس��ی های جلسه 
قبل، عملکرد رسانه های مکتوب و الکترونیک 
درخصوص مذاکرات هس��ته ای بررسی شد و 
با توجه به تبص��ره ٢ ماده 5 قانون مطبوعات 
و بن��د ۸ ماده ۶، هفته نام��ه »۹ دی« توقیف 
و پرون��ده آن به دادگاه ارجاع ش��د. همچنین 
مقرر شد بابت برخی تیترها و مطالب روزنامه 
»کیه��ان« و پایگاه اطلاع رس��انی »رجانیوز« 
به این رس��انه ها تذکر داده شود.« تلاش برای 
فشار و محدود کردن رسانه های منتقد دولت 
در ٢ س��ال گذش��ته به گونه ای بوده است که 
این رس��انه ها علاوه بر پذیرش تحریم مالی و 
اقتصادی نهادهای دولتی، بارها تذکر گرفته و 
به مراجع قضایی نیز معرفی شده اند. در یکی 
از شدیدترین برخوردهای دولتی با رسانه های 
منتقد، نش��ریه ۹ دی در طول ٢ سال فعالیت 
دولت، 3 بار توقیف ش��ده اس��ت. پیش از این 
نیز برخی نش��ریه های منتقد دولت از جمله 
»وطن امروز« و یالث��ارات، توقیف یا به دادگاه 

ارجاع داده شده بودند.

نامه جبهه یکتا به روحانی
تیم مذاکره کننده مثل کنگره آمریکا 
پاسخگوی کمیته نمایندگان ملت باشد

جبه��ه یکت��ا در نام��ه ای سرگش��اده از 
رئیس جمهور خواس��ت اجازه داده شود مثل 
کنگره آمریکا، تی��م مذاکره کننده در چندین 
جلس��ه و با حضور دوربین های صداوسیما در 
برابر کمیته منتخب مجلس شورای اسلامی به 
سوالات نمایندگان پاسخ دهد و به صورت زنده 
برای مردم پخش ش��ود. به گزارش فارس، در 
این نامه و در قالب پیشنهاداتی به روحانی آمده 
است: پیشنهاداتی ارائه می گردد که امیدواریم 
م��ورد توجه قرار گیرد؛ اولاً در تصویب یا عدم 
تصویب برج��ام در مراجع ذی ص��لاح قانونی 
عجله نش��ود و از حداکثر زمانی که وجود دارد 
برای شفافیت موضوع و گرفتن تصمیم صحیح 
نهایت استفاده شود، ثانیاً اجازه داده شود مثل 
کنگره آمریکا، تی��م مذاکره کننده در چندین 
جلسه با حضور دوربین های صداوسیما در برابر 
کمیته منتخب مجلس ش��ورای اسلامی قرار 
گرفته و به س��والات نمایندگان پاسخ درخور 
و شایس��ته دهد و  به صورت زنده برای مردم 
ایران اسلامی پخش شود. به این ترتیب تمام 
زوایای »برجام«، بیانیه و قطعنامه که اعضای 
یک منظومه هس��تند برای مردم باز ش��ده و 
ش��فافیت کامل صورت گیرد، ثالثاً صداوسیما 
تیم مذاکره کننده را دعوت کند تا در چندین 
جلسه در مقابل تیم کارشناسی فنی و سیاسی 

به صورت زنده مباحثه کنند. 
در ادام��ه این نامه همچنین آمده اس��ت: 
جن��اب رئیس جمهور محترم، ای��ن روش که 
یکی از اعضای تی��م مذاکره کننده مثلاً آقای 
صالح��ی،  عراقچی یا ظریف بیایند در مجلس 
یا در برنامه ای از صداوس��یما حرف هایی بزنند 
یا خود جنابعالی تشریف بیاورید در برنامه ای 
و فرمایشاتی داشته باش��ید و بعد هم افرادی 
دیگر )از کارشناس��ان مسائل فنی و سیاسی( 
در یک برنام��ه دیگر ی��ا در خبرگزاری ها و... 
انتقاداتی بکنند و پاسخ هایی بدهند نمی تواند 
کافی باش��د و به هیچ عنوان زوایای توافقنامه، 
بیانی��ه و قطعنامه و نیز به هم پیوس��تگی آن 
را به ص��ورت کامل برای مردم ش��ریف ایران 
اس��لامی روش��ن نخواهد کرد.  در پایان این 
نامه آمده اس��ت: جناب آق��ای رئیس جمهور، 
جبهه گفتمانی یکتا فکر می کند به این ترتیب 
زمانی که زوایای کار برای ملت ش��ریف ایران 
اسلامی روشن شود چه این توافق مصوب شود 
و چه نشود همگی منسجم و یکدل پشت سر 
تصمیم مراجع ذی صلاح قرار خواهند گرفت. 
همه با هم ش��ادی خواهند کرد یا همه با هم 
مثل گذش��ته در برابر زورگویی های ش��یطان 
بزرگ اس��تقامت خواهند ک��رد و یکپارچگی، 
وحدت و انسجام ملت حفظ می شود و دشمن 
نمی تواند در جامعه دوقطبی مورد نظر خودش 

را شکل دهد.

نگاه

گروه سیاس�ی: حس��ن روحانی می گوی��د برنامه 
او ب��رای نش��ان دادن اث��رات توافق هس��ته ای در 
معیش��ت مردم، یک برنامه دراز مدت است. او در 
گفت وگ��وی زن��ده تلویزیونی با مردم در تش��ریح 
نتایج و اثرات توافق هس��ته ای گف��ت توافق فعلا 
یک نهال اس��ت که غرس شده و مردم بهتر است 
تا به ثمر نشستن این نهال، صبر کنند! به گزارش 
»وطن امروز«، در حالی که افکارعمومی براس��اس 
وعده های پیشین آقای رئیس جمهور و اطرافیانش، 
در انتظ��ار خبره��ای خوب وی از اث��رات توافق بر 
وضعیت معیش��تی خود بودند اما آقای روحانی به 
گونه ای س��خن گفت که به نظر می رس��د مطابق 
انتظارات افکار عمومی نبوده است. در کنار ادبیات 
 و نیز محتوای وعده های آقای روحانی در انتخابات 
ریاست جمهوری 13۹٢ که می توان وعده حل 100 
روزه مش��کلات را مصداقی از این برنامه انتخاباتی 
دانست؛ رفتار دولتی ها تا قبل از توافق ایران و 5+1 
بر سر جمع بندی برجام به گونه ای بوده که جامعه 
در انتظ��ار معجزه توافق بوده اس��ت! در واقع توقع 
عمومی برای معجزه کردن توافق، نتیجه وعده ها و 
اظهارات دولتی ها درباره توافق بوده است. دولتی ها 
برای ایجاد مطالبه توافق در جامعه از آب ش��رب تا 
ازدواج جوانان را وابس��ته به توافق کردند اما اکنون 
رئیس جمهور پس از اعلام توافق بر سر برجام، توافق 
ضعیفی که حت��ی برخی خطوط قرمز نظام را نیز 
نقض کرده، درحالی که جامعه در انتظار خبرهای 
خوش از نتیجه توافق ب��ود؛ بار دیگر وعده داد! آن 
هم وعده سر درخت!  به گزارش »وطن امروز«، به 
نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، روحانی 
در گفت وگوی زنده تلویزیونی با مردم، درباره توافق 
گفت: درباره مسائل اقتصادی نکته ای که باید به آن 
اشاره کنم این اس��ت که مردم عزیز ما بدانند بعد 
از تحریم ٢ کار می توانیم بکنیم یا قرص مس��کن 
بیاوری��م برای همه، یعنی بلافاصل��ه پول های آزاد 
ش��ده را کالا بخریم و جنس را ارزان کنیم، دلار را 
پایین بیاوریم، یک طور دیگر این اس��ت که از این 
دلار و از این قدرت برای سرمایه گذاری در صنعت، 
کشاورزی و خدمات استفاده کنیم. یک وقتی شما 
می روید جعبه میوه می خرید و می آورید بلافاصله 
میوه به شما می رسد اما زمانی نیز به جای میوه، باغ 
میوه ای را ایجاد می کنید تا از خرید میوه خودکفا 
ش��وید. ما باید کار دوم را انجام دهیم، مردم ما باید 
بدانند این توافق زمینه انسداد را برمی دارد و شرایط 
را باز می کند اما دولت حواس��ش جمع اس��ت که 
چگونه عمل کند. هدف مردم ما دستیابی به منافع 
آنی اما مضر نیس��ت بلکه دنبال رونق اقتصادی و 
اشتغال و به عبارتی همان درون زایی و برون نگری 
هس��تند. روحانی در پاسخ به این سوال مجری که 
»مردم الان چه باید بکنند؟« گفت: درخواس��ت ما 
مشارکت مردم است. بدون مشارکت مردم به جایی 
نمی رسیم؛٢0 س��فر استانی رفتم در این ٢0 سفر 
اس��تانی ۶00 پروژه میانی و مهم، به دس��ت مردم 
طراحی ش��ده و الان بخش��ی از آن اجرا می شود و 
بخش��ی از آن در مراحل توافق هستند. در این ٢0 
سفر اس��تانی 500 نفر از کارآفرینان ایرانی مقیم 
خارج از کش��ور از منطقه، اروپا و آمریکا آمدند در 
این ٢0 استان بعضی ش��ان اهل آن استان بودند و 
بعضی ها هم ایرانی بودند و برای اس��تان های دیگر 
بودند. اینها آمدند برای ارائه کمک های علمی، فنی، 

تبلیغاتی، تجاری، اقتصادی و سرمایه گذاری. اولین 
انتظار ما از ایرانی های خودمان اس��ت، ایرانی های 
داخل و خارج کشور، تکنولوژی و سرمایه را بیاورند 
و انتظار من از تمام بخش های دولتی است که کار 
را برای ورود سرمایه تسهیل کنند و خواهش من از 
تمام مردم این اس��ت که فضا را فضای امنی کنیم. 
ی��ک وزیر خارجه می آید نگویی��م این دولت چند 
س��ال پیش فلان کار خطا را کرد و ٢0 سال پیش 
ف��لان کار را کرد و پرونده های قدیمی را رو کنیم. 
باید از این فضا اس��تفاده کنیم، یک فضای بسیار 
مهمی اس��ت و باید وقت را تلف نکنیم، البته هیچ 
اشکالی ندارد برجام بررسی شود به هر حال مراحل 
قانونی دارد و ما داریم این مراحل را طی می کنیم 
به هر حال می رس��یم به آن روزی که رس��ماً لغو 
همه تحریم ها و طی همه مراحل قانونی آن اعلام 
می ش��ود. ان ش��اء الله ظرف حدود یک ماه اقدامات 
خ��ود را انجام می دهیم و آژانس ه��م آن اقدامات 
را تیک می زن��د، یعنی آن اقدام��ات یک اقدامات 
شکلی است. یعنی آژانس می آید می گوید آن 10 
سانتریفیوژ آزاد شد محتوایی نیست. آژانس تایید 
می کند و با لغو این تحریم ها، فضا عوض می شود، 
سرمایه و نشاط در کشور می آید، سرمایه گذار ایرانی 
و خارجی، شرایط عوض می شود. فروش نفت تغییر 
پیدا می کند، دست ما برای فروش نفت باز می شود 
اما اینکه کسی فکر کند امروز توافق شد فردا صبح 
آثارش را می بیند اینطور نیس��ت؛ این نهال غرس 
شده است، این نهال میوه می دهد، درست کاشته 
شده و به ثمر می نش��یند، بهره برداری از این نهال 
البته زمان خ��ودش را دارد و در این دوران ما باید 
همدل و همزبان باشیم و مشارکت کنیم؛ در کنار 

هم باشیم و تلاش کنیم.
آلودگی دوران اصلاحات منشأ همه دردسرها! ■

اما اظهارات قابل تام��ل روحانی درگفت وگوی 
تلویزیونی یکشنبه شب، منحصر به موضوع وعده او 
درباره اثرگذاری تحریم ها نبود. روحانی در بخشی از 
این گفت وگو اذعان ک��رد در دوران اصلاحات و در 
زمانی که او دبیر شورایعالی امنیت ملی بوده است، 
س��انتریفیوژهایی که ایران از پاکس��تان خریداری 
کرده بود، آلوده بودند و همین منش��أ آلودگی که 
حتی به نطنز هم س��رایت ک��رده بود؛ باعث ایجاد 

حساسیت در آژانس و آمریکا شد! 
به گزارش »وطن امروز«، روحانی در پاس��خ به 
سوال مجری درباره آلوده بودن ٢ سانتریفیوژ در دوره 

اصلاحات و اینکه همین ٢ س��انتریفیوژ آلوده باعث 
ایجاد فشار علیه کشور شد، گفت: البته آن آلودگی  
برای ٢ س��انتریفیوژ نبود، ما چند صد سانتریفیوژ 
آورده بودیم و چند تا سانتریفیوژ آلودگی داشت و آن 
آلودگی همه جا را آلوده کرده بود و حتی همین نطنز 
را آلوده کرده بود چون ما نمی دانستیم آلوده است و 
دوستان ما در سازمان انرژی اتمی فکر می کردند نو 
اس��ت چون بسته بندی های نو داشتند به این دلیل 
مش��کل برای ما ایجاد شد. ما البته حواس مان باید 
جمع باشد، همیشه آژانس یا هر نهاد بین المللی که 
انجام وظایفی را به عهده دارد، اینجور نیست که در 
آنها آدم های ناجور نباش��د، پیداس��ت از ملیت های 
مختلف هستند... منشأ آن آلودگی هم کشوری بود 
که آن س��انتریفیوژ را به ما فروخته بود. آلودگی در 
آنجا ایجاد شده بود اما در عین حال نکته شما درست 
اس��ت ما کاملاً باید دقیق باشیم و با دقت کار را به 
پیش ببریم، به گونه ای عمل کنیم که هم قانون اجرا 
ش��ود و هم اسرار کشور حفظ ش��ود و هم عزت ما. 
این اظهارات روحانی نشان می دهد عامل بهانه ساز 
برای آمریکا برای فش��ار به ای��ران، بی دقتی و رفتار 
غیرمسؤولانه مدیران مربوط در آن دوران بوده است! 
آنها به صرف اینکه سانتریفیوژهای خریداری شده 
در جعبه های نو ارسال شده اند، آنها را در آبشارهای 
نطنز هم بکار گرفتند و این تاسیسات را آلوده کردند! 
و همین آلودگی باعث طرح ادعاهای آمریکا مبنی بر 
انحراف برنامه ایران به سمت سلاح اتمی شد! در واقع 
آنچه طی 1٢ سال گذشته برنامه هسته ای ایران را 
بهانه ای برای فشار آمریکا به مردم کرد؛ سر به هوایی 

مدیریت هسته ای در دوران اصلاحات بوده است!
از جایی که نبودیم خارج شدیم! ■

اما اظهارات روحانی درباره برخی دستاوردهای 
برجام نیز از دیگر موضوعات قابل تامل گفت وگوی 
زن��ده تلویزیونی او ب��ود! او در این گفت وگو مدعی 
شد ایران پیش تر و به واسطه قطعنامه های شورای 
امنیت ذیل ماده 7 منش��ور مل��ل متحد بود و تیم 
مذاکره کننده او توانس��ت با گفت وگو، ای��ران را از 
ذیل فص��ل 7 خارج کند! روحانی در این باره گفت: 
ببینید ما تحت فصل 7 منش��ور ملل متحد و ماده 
41 بودیم. کس��ی به فصل 7 می رود که س��ازمان 
ملل تش��خیص می ده��د و می گوید این کش��ور 
صلح و امنیت جهان��ی را تهدید می کند پس ما از 
دید س��ازمان ملل قبل از قطعنامه ٢٢31 به عنوان 
تهدیدکننده صلح و امنیت جهان بودیم. امروز طبق 

همین قطعنامه به عنوان کشوری هستیم که دنبال 
فناوری صلح آمیز هسته ای هستیم و همین قطعنامه 
به همکاری کشورها با ایران تأکید می کند پس ما 
از نظر آنها کشور تهدیدکننده دیروز بودیم و امروز 
کش��وری هستیم که باید با ما تعامل شود. مردم ما 
می دانند هر کشوری قطعنامه ای علیه اش تصویب 
شده اس��ت ذیل فصل 7، اولاً سال ها طول کشیده 
و معمولاً هم به جنگ و س��رنگونی آن نظام منجر 
شده است. شما در عراق دیدید عراق را بردند تحت 
فصل 7 و رژیم صدام س��رنگون شد، 10 سال بعد 
ه��م تحت فصل 7 ماند و نتوانس��ت از تحت فصل 
7 خارج ش��ود، ژاپن سالیان دراز تحت فصل 7 بود 
و نمی توانس��ت خارج ش��ود. ما بدون جنگ، بدون 
خواهش، بدون تسلیم در برابر سازمان ملل متحد، با 
منطق، مذاکره، دیپلماسی و در مسیر حقوقی کاری 
کردیم که همین سازمان ملل خودش آمده عنوان را 
عوض و ۶ قطعنامه قبلی خود را لغو کرده است. این 
دستاورد بزرگ حقوقی- سیاسی ما است و من برای 
آن نظیر نمی شناس��م. معمولاً صدا و سیما خیلی 
راجع به برجام کار می کند، اگر هست بگوید و پیدا 
کند و ببینیم جایی بوده که کش��وری از فصل 7 با 
مذاکره، منطق و بدون عقب نشینی از مواضع اصولی 
خود خارج شده باشد. این اظهارات روحانی در حالی 
اس��ت که قطعنامه های گذشته اساسا ایران را ذیل 
فصل 7 نبرده بودند ضمن اینکه ایران به هیچ عنوان 
محتوای این قطعنامه ها را نمی پذیرفت اما نکته قابل 
تامل اینکه اکنون و با دستپخت دیپلمات های دولت 
یازدهم، ایران ذیل فصل 7 رفته است! و جالب اینکه 
دولت ایران هم رسما این موضوع ر ا پذیرفته است! 
تاسف انگیز تر اینکه بخشی از مفاد قطعنامه ٢٢31 
نیز الزام آور بوده و زمینه قرار گرفتن ایران ذیل ماده 
4٢ را که احتمال استفاده از گزینه نظامی علیه ایران 
را تقویت می کند، فراهم آورده اس��ت! در قطعنامه 
1۹٢۹ که در واقع جمع قطعنامه های گذشته درباره 
ایران بوده، به ماده 41 فصل 7 اش��اره ش��ده بود و 
از ایران »خواسته« ش��ده بود این مفاد را بپذیرد و 
این نه تنها الزام آور نبود بلکه ایران نیز اساس��ا این 
موضوع را نمی پذیرفت اما نکته قابل تامل دیگر اینکه 
روحانی درحالی گفته اس��ت ایران از فصل 7 خارج 
ش��ده که قطعنامه ٢٢31 که دولت روحانی از آن 
حمایت و نماینده این دولت در سازمان ملل نیز از 
تصویب آن قدردانی کرد، رس��ما ایران را ذیل فصل 
هفتم منش��ور ملل متحد قرار داده است! البته این 
موضوعی اس��ت که پیش تر جواد ظریف خبر آن را 
اعلام کرده بود! او اس��فندماه 13۹3 در گفت وگو با 
نشریه حزب کارگزاران گفت: »بالاخره این توافقی 
اس��ت که در یک قطعنامه فصل هفتمی منش��ور 
ملل متحد مورد تایید قرار می گیرد و در نتیجه به 
ی��ک توافق بین المللی و الزام آور برای همه دولت ها 
تبدیل می شود. اینکه دولت ها به چه میزان تعهدات 
بین المللی ش��ان را عملی می کنند بحثی جداگانه 
اس��ت اما ما در حقوق بین الملل مبانی ای داریم که 
برای دولت ها تعهدآور اس��ت و از آن مبانی استفاده 
می کنیم! بنابراین آنچه در واقع رخ داده این است که 
ایران پیش از این ذیل فصل هفتم نبوده و اکنون به 
واسطه قطعنامه ٢٢31 و در دوران ریاست جمهوری 
آقای روحانی، ذیل فصل هفتم منش��ور ملل متحد 
قرار گرفت! یعنی واقعیت دقیقا با آنچه آقای روحانی 

گفته، 1۸0 درجه متفاوت است!

گروه سیاسی: نخستین جلسه دادگاه بابک زنجانی 
11 مهر امس��ال برگزار می ش��ود. این خب��ر را روز 
گذشته سخنگوی قوه قضائیه اعلام کرد. غلامحسین 
محسنی اژه ای در هش��تاد و دومین نشست خبری 
خود با اصحاب رسانه در این باره گفت: اولین جلسه 
دادگاه بابک زنجانی در تاریخ یازدهم مهرماه تعیین 
شده اس��ت که علنی بودن یا نبودن آن بستگی به 
نظر دادگاه دارد. سخنگوی دستگاه قضا در ارتباط با 
دادگاه بابک زنجانی بیان کرد: وکلای وی آمده اند و 
پرونده را مطالعه می کنند و همچنین وکلای طرف 
ش��اکی هم پرونده را مورد مطالع��ه قرار می دهند و 
قاضی هم از آنها خواسته که وقت بگذارند و پرونده 
را مطالعه کنند تا دادگاه در تاریخ مقرر برگزار شود.  
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در پاسخ به 
این سوال که گفته می ش��ود حساب های میلیاردر 
نفتی در خارج از کش��ور خالی از وجه بوده و پول ها 
به حس��اب افراد دیگری واریز شده است، قوه قضائیه 
در ای��ن باره چ��ه اقداماتی انجام داده اس��ت، گفت: 
متأس��فانه بنا به نقل قول بازپرس، صداقت لازم در 
متهم نبود و وی همیشه مدعی بود وجوه در ٢ بانک 
در خارج از کشور وجود دارد ولی متأسفانه این مساله 
صحت نداش��ت. وی با اشاره به اعزام هیاتی از ایران 
برای رسیدگی به گفته های میلیاردر نفتی به خارج 
از کشور اظهار داشت: هیاتی از بانک مرکزی و وزارت 
اطلاعات به خارج از کشور رفته و ٢ بانکی که متهم 
مدعی بود به دلیل تحریم نمی تواند پول هایش را از 
بانک پس بگیرد بررسی کردند، اما متأسفانه وجهی 
ب��ه نام وی در بانک وجود نداش��ت. از بانک مرکزی 
و وزارت اطلاعات برای ردیابی اموال وی درخواست 
رس��یدگی صادر شده بود. سخنگوی دستگاه قضا با 
اشاره به اینکه هنوز مشخص نیست بخش عمده ای 

از بدهی وی کجاس��ت، افزود: دستگاه قضا از طریق 
وزارت اطلاعات دنبال این وجوه بود. اخیرا هم خود 
متهم نامه ای ب��ه برخی از مس��ؤولان و نمایندگان 
نوشته است که در آن به عدم خلاف خود اشاره کرده 
اس��ت. وی اعلام کرده اس��ت که اگر الان هم خودم 
باش��م پول ها را برمی گردانم ولی متأس��فانه تا الان 
این اتفاق نیفتاده اس��ت. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای خطاب به متهم و همراهانش گفت: 
در این راستا یا خود متهم یا نمایندگان یا بستگانش 
اگر می دانند پول ها کجاس��ت و در جایی وجود دارد 
اعلام کنند، چرا که به نفع خودش��ان است، چرا که 
اگر در ابتدا هم اعلام می کردند قطعا در سیر پرونده 
تأثیرگذار بود. وی در پاس��خ به این سوال که در این 
پرونده چه تعداد افراد دیگر محاکمه می شوند، توضیح 
داد: برای 3 نفر کیفرخواست صادر شده است، البته 
برای افراد دیگر نیز پرونده همچنان مفتوح اس��ت و 

تعیین وقت دادگاه می شود. 
آقازاده فاسد چه زمانی زندانی می شود؟ ■

اژه ای درب��اره ماج��رای اجرای مج��ازات مهدی 
هاشمی هم توضیح داد. او در پاسخ به سوالی  مبنی 
بر اینکه اجرای حکم مهدی هاشمی در چه مرحله ای 
قرار دارد، گفت: حکم پرونده قطعی شده و از مرحله 
تجدید نظر به مرحله بدوی برگش��ته و برای اجرای 
احکام رفته اس��ت و به دنبال اجرای حکم هستند. 
به گزارش میزان، س��خنگوی دس��تگاه قضا با ابراز 
امی��دواری به اینکه این پرونده هر چه زودتر اجرایی 
شود، گفت: این پرونده نیز مانند سایر پرونده ها برای 
اجرای حکم ممکن اس��ت زمان ببرد زیرا بین زمان 
قطعیت حکم ت��ا اجرا معمولا زمانی وج��ود دارد و 
خیلی غیرمتعارف نیست. حجت الاسلام والمسلمین 
محسنی اژه ای درباره شنیده هایی مبنی بر تقاضای 
کمک مهدی هاش��می به دولت در برخی پرونده ها 

مانند کرسنت در ازای بخشش محکومیتش، گفت: 
چنین چیزی وجود ندارد و این اولین بار است که این 
موضوع را از شما می شنوم و ارتباطی نیز ندارد زیرا هر 
کس درباره پرونده ای اطلاعی داشته باشد باید ارائه 
دهد. اما موضوع بعدی که اژه ای درباره آن اظهارنظر 
کرد مربوط به پرونده س��یگار مارلبرو بود. اژه ای در 
این باره گفت: پرونده مربوط به س��یگار مارلبرو بارها 
در نشست خبری مطرح شده بود و متهمان در این 
پرونده تحت تعقیب قرار گرفتند. کیفرخواست نیز در 
این پرونده صادر ش��ده و برای 7 نفر قرار مجرمیت 
صادر شد و پرونده به دادگاه ارسال شده است و قرار 

است تعیین وقت برای این پرونده صورت بگیرد.
ورود قوه به ماجرای سیل ■

محس��نی اژه ای در ادامه نشست خبری خود 
درب��اره ورود قوه قضائیه به ماجرای س��یل اخیر 
نیز توضیحات��ی داد. وی درباره دس��تور رئیس 
قوه قضائیه ب��رای برخورد با عوام��ل کوتاهی  در 
موضوع سیل، گفت: یکی از وظایف دستگاه قضا 
این است که در مواردی که حقوق عمومی مطرح 
است دادس��تان ورود کند و سال های پیش نیز 
در مواقع وقوع س��یل هیات ها به استان ها اعزام 
می ش��دند، مانند زمانی که به مازندران فرستاده 
ش��دند و اقداماتی انج��ام گرفت ک��ه موثر بود. 
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تصریح 
کرد: رئیس دس��تگاه قض��ا این بار از س��ازمان 
بازرسی کل کشور خواس��تند که در این زمینه 
بررسی کنند که آیا مسؤولان کوتاهی کرده اند یا 
خیر البته شاید نشود جلوی همه خسارات سیل 
را گرف��ت، اما می ش��ود آن را کنترل کرد و باید 
دید آیا مطابق قانون کار خود را انجام نداده اند و 

کوتاهی داشته اند یا نه.

حسن روحانی در گفت و گوی تلویزیونی:  اینکه کسی فکر کند امروز توافق شد فردا آثارش را می بیند این طور نیست، بهره برداری از توافق زمان می برد

حالا مردم چه کار کنند؟
3-2
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